
                                                                                                                           
 
 

                                  AJUNTAMENT DE PUIGPUNYENT 
 
 

                                                       
 
                                       
ACTA DE LA SESSIÓ ORDINÀRIA CELEBRADA PEL PLE DE LA CORPORACIÓ MUNICIPAL 
REUNIDA EN PRIMERA CONVOCATÒRIA DIA  28 DE GENER DE DOS MIL CATORZE 
 
Dia: 28 de gener de 2014 
Hora: 20 hores  30 minuts 
Lloc: Sala de Plens de l’Ajuntament de Puigpunyent. 
 
Hi assisteixen: 
 
Batle President 
Sr. Gabriel Ferrà Martorell                            IPG 
 
Regidors 
Sra. Margalida Morell Martorell                   IPG 
Sra. Maria Lluïsa Pla Isern                              IPG 
Sr. Victor Douat Rigo                                     PSOE 
Sr. Toni Marí Enseñat                                      PSOE 
Sr. Antonio Deudero Mayans                       PP 
Sra. Maria Teresa Pons Picó                          PP 
Sr. José Frias Cano.                                        PP 
 
 
Justifica la seva absència la Sra. Isabel Martin Roman                              PSOE 
 
La Secretària Interventora, Margalida Mulet Cañellas 
 
             
1.- Aprovació de l’Acta de la sessió del dia 17-12-2013 
 
         Es deixa aquest tema damunt la taula ja que per problemes informàtics per part 
dels Srs. Regidors no s’ha rebut la còpia de l’Acta de la sessió anterior 
 
2.- Aprovació  de ses esmenes manifestades relatives a la revisió i adaptació al PTI de 
Mallorca de les NNSS de planejament del municipi de Puigpunyent, segons els  
informes dels serveis tècnics i jurídics del Departament de Territori del Consell de 
Mallorca de data 11 de febrer de 2011.  
 
    El Sr Batle explica que per part de l’equip redactor s’han  esmenat les deficiències al 
respecte de l’aprovació provisional de l’adaptació de  les NNSS de Puigpunyent  al Pla 
Territorial de Mallorca, compreses a l’acord de la Comissió Insular d’Ordenació del 
Territori, Urbanisme i Patrimoni Històric , segons l’informe emès pels serveis jurídics i 
tècnics  del Departament del Territori del CIM de data 11 de febrer de 2011, per lo 
qual, i vista la  proposa favorable de la Comissió d’Obres i Urbanisme , i els in formes 
Tècnics i jurídics obrants a l’expedient, es proposa a l’Ajuntament Plenari, l’adopció del 
següent  
 
                                                           ACORD 
 



         1.- Que  es procedeixi a aprovar les esmenes de deficiències efectuades per 
l’equip redactor de les NNSS juntament amb l’Arquitecte Municipal que varen ser 
objecte de l’informe emès pels serveis jurídics i tècnics  del Departament del Territori 
del CIM en data 11 de febrer de 2011, tenint en compte que,  per acord del Plenari 
d’aquest Ajuntament de data 4 de Març de 2008, es va acordar tramitar el catàleg 
de manera independent a les NNSS, ja que dit catàleg no estava adaptat al que 
determina el Pla Territorial en relació als diferents criteris de protecció, i a data d’avui 
es troba aprovat provisionalment en data 29 de gener de 2013, pendent de 
subsanació en quant a la seva exposició pública 
 
            2.- Que donat que dites esmenes son pràcticament a la totalitat, obrir un termini 
d’exposició pública per espai de TRES MESOS, de conformitat a l’article 125 del Reial 
Decret  2159/1978, de 23 de juny,  per que qualsevol persona interessada pugui 
presentar suggeriments i al·legacions 
 
                 Explica el Sr Batle que, per s’importància d’aquest document, es necessària 
la màxima difusió, per això l’idea de publicar-lo per espai de tres mesos en lloc del  
mes preceptiu. A partir de demà també es penjarà la documentació a la pàgina web 
de l’Ajuntament així com es divulgarà una campanya d’informació i les reunions amb 
l’equip redactor que siguin necessaris 
 
 Per part del Sr Deudero es sol,licita la retirada d’aquest punt de l’ordre del dia. 
Considera que dins la gestió Municipal, a més del pressupost, l’altre tema de vital 
importància es l’aprovació de les NNSS. Aquestes que es presenten ara a la seva 
aprovació provisional, tindrà com a mínim una vigència de 30 anys. Si bé es cert que fa 
un dos mesos es va enviar la documentació al PP, fins ara el seu grup no sap quins han 
estat el criteris tècnics que s’han seguint per l’elaboració d’aquest document, i 
considera que es importantíssim fitxar en aquest cas, els criteris tècnics, polítics i socials. 
 
 S’eliminen UA, es baixa la capacitat de població, i no es sap en base de quins 
criteris. Sa voluntat del PP es obrir un procés de consulta popular, no en via 
d’al·legacions, ja que en aquest moments no es sap amb certesa els detalls concrets 
sobre les actuacions que s’han seguit en qüestió de modificacions de vials, 
implantació i adquisició de terrenys, immobles que queden com a zona urbana i al 
revés. Totes aquestes qüestions no s’han tractat, es gruix de les normes quedaran 
definitivament marcats i no es podran moure. El seu parer es obrir un debat de dos o 
tres mesos per poder arribar a un consens  abans d’arribar a una aprovació provisional. 
 
 El Sr Batle intervé i diu que totes les modificacions del document de les NNSS 
venen donades per l’informe emès pels serveis jurídics i tècnics  del Departament del 
Territori del CIM de data 11 de febrer de 2011, per altra banda, per part del grup 
municipal del PP, s’ha tingut temps mes que suficient per proposar totes aquestes 
inquietuds abans de la sessió del dia d’avui, cosa que no ha fet. 
 
 Per part del Sr Deudero es diu que s’hauria d’haver fer un debat polític. 
 
            Pren la paraula el Sr Toni Marí del PSOE i diu que el debat polític s’hauria d’haver 
fet amb anterioritat, s’ha tingut dos mesos per fer el debat que proposa el PP, i en cap 
moment s’ha dit res. S’ha posat a l’abast del PP tota l’informació a través de l’equip 
redactor, edemes que el 90% de les subsanacions es un tema purament tècnic, per la 
qual cosa no li pareix bé treure aquest punt de l’ordre del dia. 
 
 Per part del Sr Batle es manifesta que només hi ha tres modificacions per canvi 
de criteri. 
 
 El Sr Toni Marí explica que si es troben errades puntuals, l’Ajuntament les pot 
aprovar d’ofici, o bé via d’al·legació 



 
 

 
                 Passada la proposta a votació, aquesta es aprovada amb els vots favorables 
dels Senyor Batle President Sr. Gabriel Ferrà Martorell , Sra. Margalida Morell Martorell i 
Sra. Maria Lluïsa Pla Isern de IPG i  el Sr.  Toni Marí Enseñat i el  Sr. Victor Douat Rigo del 
PSOE i els vots en contra del Sr. Antonio Deudero Mayans , Sra. Maria Teresa Pons Picó i 
Sr. José Frias Cano del PP 
 
 

3.- Resolució d’al·legacions després de la nova exposició al públic del Catàleg 
de Patrimoni Històric de Puigpunyent , i ratificació a l’acord de aprovació provisional 
de data 29 de gener de 2013 
 
 
 Per part del Sr Batle es fa una exposició al Plenari de la tramitació que fins a la 
data a sofert l’expedient d’aprovació del Catàleg de Patrimoni Històric de 
Puigpunyent: 
 

PRIMER.- Per acord del Plenari d’aquest Ajuntament de data 4 de Març de 
2008, es va acordar tramitar el catàleg de manera independent a les NNSS, ja que dit 
catàleg no estava adaptat al que determina el Pla Territorial en relació als diferents 
criteris de protecció, i aprovar-lo inicialment 
 
 SEGON.-Que en data 17-04-2008 al BOIB numero 52 es va inserir un Edicte 
anunciant l’exposició al públic de l’aprovació inicial de dit catàleg a l’efecte de 
reclamacions 
 
 TERCER.- Que en data 27 de Maig de 2008, per part de l’Ajuntament Plenari es 
va acordar procedir a resoldre les al·legacions presentades i aprovar provisionalment 
l’esmentat Catàleg, el qual es va remetre al Departament de Cultura i Patrimoni del 
C:I: que en data 12 de Febrer de 2009, va emetre informe pel qual assenyalava unes 
deficiències i manifestava que per part de l’Ajuntament s’haurien de presentar nova 
documentació que esmenessin dites deficiències 
 

CUART- Que segons consta a l’acord de l’Ajuntament Plenari de data 31 de 
Juliol de 2012, en data 12 de gener de 2012, es va encomanar al Sr Jaume Luis Salas la 
subsanació de deficiències i l’elaboració d’un document apte per a l’aprovació 
definitiva del Catàleg de Patrimoni de Puigpunyent, a la vegada que en dita sessió es 
va  aprovar de nou inicialment el Catàleg de Patrimoni Històric de Puigpunyent 
 
 CINQUÉ.- Que es va procedir a publicar dita aprovació inicial mitjançant 
anunci al BOIB número 125, de data 25-08-2012, i es va ometre la publicació a  un dels 
diaris de major circulació de la província i a la pàgina web de l’Ajuntament de 
Puigpunyent, tràmits insubsanables per la seva obligatorietat 
 
 SISÉ.- Que en data 29 de gener de 2013, l’Ajuntament Plenari, va procedir a 
resoldre les al·legacions presentades en termini d’exposició pública, a la vegada que 
va procedir a l’aprovació provisional  de l’esmentat Catàleg 
 
           SETÉ.- Que als efectes de que es pogués concloure la tramitació de l’expedient 
sense que patís de defectes de forma insubsanables , s’ha obert nou tràmit d’exposició 
pública per termini d’un mes, mitjançant anunci al BOIB número 125 de data 10 de 
setembre de 2013, anunci al Diari de Mallorca de data 13 de Setembre de 2013, i 
exposició a la Pàgina Web de l’Ajuntament de Puigpunyent 
 



VUITÉ.- Que després de la nova exposició pública, s’han produït noves 
al·legacions,de la Sra. Margarita R. Prohens Salom, i del Sr Antonio Deudero Mayans del 
Grup Municipal de PP de Puigpunyent, que han estat resoltes per l’equip redactor i 
l’Arquitecte Municipal. 

 
Arran de les al·legacions i informes de les Administracions presentades a la 

segona FASE D’EXPOSICIÓ PÚBLICA (BOIB num.125 de 10/09/2013), per part de l’equip 
director,  cal dir que NO s’ha inclòs cap canvi als documents de l’expedient.  
 
 Dit informe diu lo següent: 
 
Al·legació nº1  
 
DADES  
Número control : 1  
Número registre: 1407  
Data registre: 08/10/2013  
Interessat/entitat: Margarita R. Prohens Salom , Domicili: Es Coverany s/n Població: 
Puigpunyent Codi Postal: 07194  
 
 
 
OBJECTE  
 

Sol·licita la inclusió de l’Hort de Can Falet, en la seva totalitat, en el Catàleg de 
Bens Patrimonials, en compliment del que disposa la Norma 47 de PTIM.  
 
INFORME  
 

L’hort de Can Felet (o de Can Falet), contràriament al que exposa l’al·legació, 
sí que queda recollit en el present Catàleg de Protecció, concretament a la seva fitxa 
BA01/A, anomenada Hort de Can Felet, amb categoria de Bé Paisatgístic i Ambiental.  

 
El grau de protecció que se li atorga és el més alt que estableix el PTIM, per la 

qual cosa només es podran dur a terme obres de conservació o restauració, sense que 
es pugui produir cap modificació estructural. El màxim grau de protecció implica 
també la delimitació d’una zona de protecció, que en cas de l’Hort de Can Felet és 
de 20 metres, per tal de garantir les visuals i no incidir negativament en els valors 
paisatgístics i ambientals que han estat mereixedors de la protecció. En la mateixa 
fitxa, es protegeixen els elements que tenen valors etnològics i que, a la fi, són els que 
articulen i defineixen la configuració de l’hort.  

 
Es destaquen com a elements a conservar la síquia i safareig inclosos a la 

sol·licitud de declaració de BIC (Ajuntament de Puigpunyent, acord de Ple de 
25/3/2008) en data d'entrada al Registre General del Consell de 8/4/2008 (Núm. 
Registre 8554).  
 

En consideració a la preocupació per a la conservació del patrimoni que es 
deriva de l’exposició de motius de l’al·legació i com a conclusió, cal afegir els 
següents fets:  
 

- En primer lloc: L’Hort de Can Felet queda protegit en tres vessants: pel valor  
paisatgístic (BA01/A); pel valor constructiu derivat de les cases (AC21/C) i pel valor 
etnològic (BE02/A), tant en la fitxa de Bé Paisatgístic i Ambiental, on es destaquen com 
a elements a conservar la síquia i el safareig, i com a Bé Etnològic que forma part 
important del Sistema Hidràulic de Son Nét i S’Hort d’Avall.  
 



- En segon lloc: el present catàleg de Protecció del patrimoni de Puigpunyent 
recull fins a 22 elements que reben la protecció de Béns d’Interès Paisatgístic i 
Ambiental. La determinació d’incloure’ls al catàleg ha derivat del seu valor 
patrimonial, ambiental o paisatgístic, sense consideracions derivades de la classificació 
del sòl o de la titularitat.  
 
PROPOSTA  
 
Destimar 

 
Al·legació nº2  
 
DADES  
Número control : 2  
Número registre: 1566  
Data registre: 26/09/2012  
Interessat/entitat: Antonio Deudero Mayans, en representació del Grup Municipal del 
Partit Popular de Puigpunyent i Galilea.  
Domicili: - Població: Puigpunyent Codi Postal: 07190  
 
OBJECTE  
 
Sol·licita  
 
1. Mantenir la catalogació de la Finca de Son Balaguer com a Be Patrimonial 
Municipal  
 
2. Que es requereixi al Consell de Mallorca que informi sobre la pertinença o no de que  
la finca de son Balaguer quedi fora del Catàleg de Patrimoni i sobre la realitat de 
l’existència de l’expedient en el Consell de Mallorca de denúncia sobre lo ocorregut a 
la finca, així com l’estat de tramitació del mateix.  
 
INFORME  
 

1. La finca de Son Balaguer mai ha estat Catalogada com a Be Patrimonial 
Municipal pel fet que aquest és el primer Catàleg de Protecció del Patrimoni de 
Puigpunyent. De fet aquest catàleg recull 9 elements que estan total o parcialment 
dintre dels límits de la finca de Son Balaguer:  
 
- Elements etnològics (fitxes BC23/A, BC26/A, BC28/A, BC32/A, BE54/A i BE78/A)  
- Bens paisatgístics i ambientals (fitxes BA12/A i BA12/A)  
- Jaciments arqueològics (fitxa JA13/A)  
 

Així mateix i referint-nos a les cases de Son Balaguer, s’ha comprovat el seu 
estat actual a través de visites per part dels tècnics redactors i tal com l’al·legació 
afirma en el seu punt segon “finalment resultó la destrucción total de la finca tal y 
como era conocida ...” les cases havien sofert un procés de demolició i nova 
construcció (2006).  
 

El resultat és una obra de nova fàbrica, que no respon a les característiques de 
l’original pel que fa a volums, ni ha conservat els elements estructurals i compositius. Per 
aquests motius, es considera que en l’estat actual, no presenten interès patrimonial.  
 

2. Seguint el tràmit administratiu, una vegada aprovat provisionalment el 
Catàleg es procedirà a elevar l’expedient al Consell de Mallorca per a l’aprovació 
definitiva, i serà en aquest moment quan el Consell de Mallorca informarà. El que no té 
cabuda dintre de l’expedient de tramitació del Catàleg és sol·licitar al Consell de 



Mallorca sobre la realitat de l’existència de l’expedient de denúncia dels fets 
ocorreguts ni sobre l’estat de tramitació dels mateixos.  
 
PROPOSTA  
Desestimar  
 

Així mateix es procedeix a llegir l’Informe de l’Arquitecte Municipal Sr  Bartomeu 
Riutord Sbert de data 27 de gener de 2014 que diu: 

 
 

INFORME TÈCNIC 
 

Vista i examinada la documentació que acompanya a l’expedient de 
referència i de conformitat amb el que es disposa a la Providència de Batlia, s’emet el 
següent informe: 

ANTECEDENTS 
 

1r.- Que vist l’informe tècnic dels canvis resolts entre el document d’aprovació 
amb exposició pública i el document d’aprovació provisional de gener de 2013, els 
document que l’acompanyen i les al·legacions presentades amb el respectiu informe 
emès pels tècnics redactors del catàleg de protecció presentat. 
 

2n.- Que arran de les al·legacions i informes de les Administracions presentades 
a la fase d’exposició pública i vist el corresponent informe s’han recollit els canvis que a 
judici de l’equip redactor s’han estimat oportuns, així com, la correcció d’errors a la 
documentació de l’aprovació inicial i de canvis de criteri no substancials prevists per 
l’Ajuntament, també s’han fet modificacions, entre l’aprovació inicial i l¡’aprovació 
provisional. 
 

3r.- Que de les 3 al·legacions presentades, s’ha estimat parcialment per l’equip 
redactor la presentada per Just Hernández Marí. Desestimada la presentada per 
Antonio Deudero Mayans del Grup Municipal del Partit Popular de Puigpunyent i 
Galilea de mantenir la catalogació de la Finca de Son Balaguer com a Bé Patrimonial 
Municipal, ja que les cases havien sofert un procés de demolició i nova construcció 
l’any 2006 i el resultat és una obra nova que no respon a les característiques de 
l’original i per aquest motiu es considera que en l’estat actual no presenta interès 
patrimonial. I, estimar parcialment la presentada per Maria Nicolau Planas, en 
representació del COAIB en relació a la tramitació de l’expedient, a la memòria 
justificativa i normativa i a les fitxes. 
 

4t.- Que també existeix l’al·legació presentada pel Departament d’Urbanisme i 
Territori del Consell de Mallorca on s’informa sobre la tramitació del Catàleg i els 
informes que s’han de sol·licitar. 
 

5è.- Que vist també, el segon informe tècnic dels canvis resolts entre el 
document d’aprovació amb exposició pública i el document d’aprovació provisional 
d’octubre de 2013, els document que l’acompanyen i les al·legacions presentades 
amb el respectiu informe emès pels tècnics redactors del catàleg de protecció 
presentat, cal remarcar que el Ple de l’Ajuntament en sessió ordinària celebrada en 
data 31 de juliol de 2012 va aprovar inicialment l’adaptació del Catàleg de Patrimoni 
Històric al Pla Territorial de Mallorca, i es va publicar en el BOIB ním. 125 de 25 d’agost 
de 2013. S’obrí el termini d’exposició pública de l’expedient i es presentaren 
al·legacions. Així mateix es sol·licitaren els pertinets informes de les Administracions 
afectades. Tanmateix es va tornar a publicar en el BOIB núm. 125 de 10 de setembre 
de 2013 degut a una deficiència en el procés de Publicació, amb la conseqüent 
exposició pública de l’expedient i es tornaren a presentar al·legacions. 
 



6è.- Que arran de les al·legacions presentades i informes de les Administracions 
a la fase d’exposició pública (BOIB núm. 125 de 10/09/2013), del qual l’equip redactor 
presenta informe, cal dir que no s’ha inclòs cap canvi als document de l’expedient. 
 

7è.- Que de les 2 al·legacions presentades, s’ha desestimat la presentada per 
Margarita R. Prohens Salom d’inclusió de l’Hort de Can Falet, en la seva totalitat, en el 
Catàleg, perquè es tracte de consideracions derivades de la classificació del sòl o de 
la titularitat en comptes de la protecció del patrimoni. I, desestimada novament la 
mateixa al·legació presentada anteriorment per Antonio Deudero Mayans del Grup 
Municipal del Partit Popular de Puigpunyent i Galilea de mantenir la catalogació de la 
Finca de Son Balaguer com a Bé Patrimonial Municipal, abans referida del perquè de 
la seva desestimació. 
 

8è.- Remarcar finalment, que no hi ha cap més informe per part de les 
administracions afectades. 
 

CONCLUSIÓ 
 

9è.- Per tot l’exposat anteriorment, el tècnic que subscriu, no veu inconvenient 
perquè és procedeixi a la tramitació de l’expedient del Catàleg de Protecció del 
Patrimoni de Puigpunyent davant el Ple Municipal, per a la seva aprovació definitiva. 

 
Per tot això per part del Sr Batle es presenta a l’Ajuntament Plenari la següent 
 
 
 Per tot això, i vist L’INFORME FAVORABLE de la Comissió d’Urbanisme d’aquest 

Ajuntament de data 24 de gener de 2014, així com els informes tècnics i juridisc obrants 
a l’expedient, es proposa a l’Ajuntament Plenari, l’adopció del següent  

 
ACORD : 
 
1.- Que es procedeix a resoldre les noves al·legacions segons els informes 

Tècnic , jurídic i l’informe de l’Arquitecte Municipal de data 27 de gener de 2014, 
resultants de la nova exposició pública, quedant d’aquesta manera subsanada la 
deficiència en quant a l’exposició pública de l’expedient 

 
2.- Ratificar-se en l’acord de l’Ajuntament Plenari de data 29 de gener de 2013 

en quant a la resolució de les al·legacions presentades pel sr Just Hernández Marí amb 
registre d’entrada 1555/2012, de data 25 de setembre, el Sr Antonio Deudero Mayans, 
en representació del Grup Municipal partit Popular de Puigpunyent i Galilea , registre 
d’entrada 1566/2012 de data 26 de setembre, i la Sra. Maria Nicolau Planas, en 
representació del Col·legi Oficial d’arquitectes de les Illes Balears, registre d’entrada 
157/2012 de data 27 de setembre, així com a l’aprovació provisional del Catàleg de 
Patrimoni Històric del Municipi de Puigpunyent 

 
3.- Remetre l’expedient amb els seus antecedents i documentació adient a la 

Comissió Insular d’Ordenació del Territori, Urbanisme i Patrimoni Històric del CIM per la 
seva aprovació definitiva si s’escau 
  

Pren la paraula el Sr Deudero del PP, i manifesta que sense perjudici que com 
criteri tècnic es digui que la finca inicial  de Son Balaguer ja no existeixi, anticipen el seu 
vot en contra, per la decepció que provoca que des de el PP, es va instar  una sèrie 
de denuncies sobre la destrucció de sa finca de Son Balaguer, que es tancà amb una 
multa irrisòria de 6.000 €, sense que s’obligués a sa reconstrucció de sa finca, i que en 
dia d’avui tanca definitivament l’Ajuntament amb l’aprovació d’aquest punt de 
l’ordre del dia 

 



Per part del Sr Toni Marí del PSOE es diu que en aquest moment simplement es 
tracta d’aprovar un catàleg. 

 
El Sr Batle diu que tots lamenten la destrucció de Son Balaguer, però un catàleg 

lo que fa es enumerar l’estat de les finques patrimonials actuals per evitar que al futur 
tornin passar aquest fets. 

 
La Sra. Margalida Morell de IPG intervé i diu que es pot lamentar aquesta 

destrucció, però ara del que es tracta es de protegir el que ha en l’actualitat. Votar en 
contra de l’aprovació del catàleg, no es votar en contra de la destrucció de Son 
Balaguer, sinó de protegir el Patrimoni actual del poble. 

 
El Sr Deudero del PP diu que sa destrucció de Son Balaguer es sa medalla del 

PSOE i dels Independents 
 
El Sr Batle manifesta que no es pot protegir lo que el t5ècnics diuen que a 

l’actualitat no té valor patrimonial 
 

                 Passada la proposta a votació, aquesta es aprovada amb els vots favorables 
dels Senyor Batle President Sr. Gabriel Ferrà Martorell , Sra. Margalida Morell Martorell i 
Sra. Maria Lluïsa Pla Isern de IPG i  el Sr.  Toni Marí Enseñat i el  Sr. Victor Douat Rigo del 
PSOE i els vots en contra del Sr. Antonio Deudero Mayans , Sra. Maria Teresa Pons Picó i 
Sr. José Frias Cano del PP 
 
 
               4.-  Control de l’equip de govern: Acords Junta de Govern Local celebrades 
en dates 9,16,23 i 30 de desembre 2013 i 7,13 gener 2014 
 
            El Sr Deudero diu que en relació a  les Actes dels dies 9 i 16 de Desembre, la 
primera tant sola hi ha un acord damunt la línea de l’ascensor de l’escola i a la segona 
tres punts que es podrien acumular a l’objecte d’estalviar doblés a les arques 
municipals 
  
           A l’acta del dia 23 hi ha una despesa per la perforació d’un pou, demana el Sr 
Deudero de quin pou es tracta, contestant-li la Sra. Margalida Morell que del pou del 
cementiri . De l’acta del dia 30 demana el Sr Deudero damunt una despesa de vidres, 
contestant-li el Sr Batle que es tracta de la substitució dels  vidres de la Casa de 
Cultura. També demana el Sr Deudero sobre l’acord d’adquisició de una motocicleta 
per la PL., i si aquesta es nova o d’ocasió, contestant-li el Sr Batle  que es una 
motocicleta nova a càrrec de la subvenció del Fons de Seguretat Pública de 2013, el 
qual subvenciona un 70% de les despeses en Recursos Humans i un 30% de les 
despeses en millora d’equipament per les PL 
 
 
 5.- Decrets de Batlia del 615-2013 al 39-2014 
 
       Damunt el Decret 629/2013, el Sr Deudero demana sobre l’ordre d’aturada de les 
obres de la caseta de fusta que hi ha instal·lada a l’hotel Son Net, contestant-li el Sr 
Toni Marí que es tracta d’una obra efectuada sense llicencia, i sa idea es veure si es 
pot legalitzar i complir  amb la normativa 
 
       Del Decret 632/2013, relatiu a  la pròrroga del Pressupost de 2013, demana el Sr 
Deudero quant té previst l’equip de govern aprovar el pressupost de 2014, contestant-li 
la Sra. Margalida Morell que en principi damunt  dia 18 de febrer 
 
       Sobre el Decret 26/2014, demana el Sr Deudero en relació a dues factures de 
reparació de vehicles municipals, quina es la despesa en tal concepte, contestant-li el 



Sr Batle que aquesta informació la donarà al pròxim plenari 
 
 
6.- Moció IPG de declaració dels símbols d’interès local i a favor de la llibertat 
d’expressió 
 
        Per part de la Sra. Margalida Morell Regidora portaveu del Partit independent de 
Puigpunyent i Galilea, es llegeix la següent Moció: 
 
MOCIÓ DE DECLARACIÓ DELS SÍMBOLS D’INTERÈS LOCAL 1 A FAVOR DE LA LLIBERTAT 
D’EXPRESSIÓ 
 
EXPOSICIÓ DE MOTIUS 
 
       L’article 4 de la Llei sobre l’ús deis símbols institucionals de les Illes Balears aprovada 
pel Parlament de les Illes Balears en sessió de dia 19 de desembre, estableix una 
prohibició genèrica a l’ús deis símbols en els mobles i immobles afectes als serveis 
públics propis de la comunitat autònoma de les Illes Balears, exceptuant-ne els oficials, 
per exemple, les banderes, ensenyes, els escuts i els ‘altres símbols distintius” acordats 
per les corporacions locals. 
 
       Així mateix, l’apartat 2 b) de l’article 4 de la Llei sobre l’ús del símbols també 
permet aquells altres símbols “representatius de declaracions oficials d’interès local, 
autonòmic, nacional o internacional”. 
 
       L’Estatut d’Autonomia (art.88.1); la Constitució espanyola (art.20.1); la Declaració 
de Drets Humans; els Pactes internacionals de drets civils i polítics i de drets econòmics, 
socials i culturals; i la Convenció Europea de Drets de l’Home i Llibertats Fonamentals, 
consagren com a dret fonamental expressar i difondre lliurament pensaments, idees i 
opinions mitjançant la paraula, l’escriptura o qualsevol altre mitjà. La Constitució 
precisa que “l’exercici d’aquest dret no podrà ser restringit per mitjà de cap tipus de 
censura prèvia”. 
 
          Els ajuntaments com a poder públic tenen el deure de respectar, protegir i 
promoure els drets fonamentals, entre aquests el de la llibertat d’expressió i el dret a la 
participació plural de la societat civil en la vida pública, a opinar, a dissentir i a 
manifestar qualsevol desacord, a través de diferents formes expressives. 
 
           La senyera de les quatre barres és un símbol tradicional i històric de la identitat 
de Mallorca i de les Illes Balears, i també forma part del patrimoni simbòlic de 
Puigpunyent. En temps de democràcia la senyera s’ha penjat del campanar de 
l’església per les festes (Mare de Déu d’agost i Mare del Déu del Puig) i també s’ha fet 
servir en actes festius tal i com queda reflectit a les fotografies i als diferents articles de 
la revista Galatzó que s’adjunten a la present moció 
 
           Així mateix multes escoles, instituts i centres educatius han adoptat un llaç amb 
la senyera de les quatre barres com a expressió del compromís amb la llengua 
catalana, la llengua pròpia de les illes Balears, ¡ la seva normalització, per la qual cosa 
la declaració oficial d’aquest ajuntament les preservarà, pel que fa a aquest símbol, 
de la ignomínia d’una censura prèvia governamental. A més, l’Ajuntament declara el 
seu respecte per la llibertat deis centres per fer servir els símbols que considerin adients 
en la seva tasca cívico-educativa i ofereix el seu suport davant qualsevol intromissió 
governamental contra la seva llibertat d’expressió. 
 
        Per tot això que es proposa al PIe d’aquest Ajuntament que s’adoptin els següents 
 
ACORDS: 



 
       Primer.-  Instar al Govern de les illes Balears a retirar la llei 9/2013 sobre l’ús deis 
símbols institucionals de les illes Balears per atemptar contra els símbols propis de les illes 
i per no respectar el dret fonamental de la llibertat d’expressió. 
 
         Segon.- Declarar la senyera de les quatre barres (inclòs el llaç quadribarrat) com 
a símbol oficial d’interès local ais efectes de d’apartat 2) b) de l’article 4 de la Llei 
sobre l’ús deis símbols oficials de la Comunitat Autònoma de les illes Balears. 
 
        Tercer.- Declarar el respecte a les manifestacions simbòliques aprovades pel 
centre escolar del municipi i oferir el suport municipal davant qualsevol intromissió 
governamental contra la llibertat d’expressió. 
 
        Quart.- Comunicar al CEIP Puig de na Fátima que poden tenir la senyera penjada 
perquè és un símbol local oficial. 
 
       Cinquè.- Remetre còpia d’aquest acord al Govern de les Illes Balears, al Consell de 
Mallorca i a la Delegació del Govern d’Espanya a Palma. 
 
        Per part de la Sra. Margalida Morell, es manifesta que voldria afegir dos punts mes 
a aquesta moció, donat que es projecte de llei es una clara intromissió en les 
competències locals. 
 
         El Sr Deudero del PP manifesta que considera que en aquest moments per un 
criteri formal no es pot afegir dos punts mes, a no ser que es presenti com esmena o 
per criteri d’urgència, i segons el seu parer l’urgència no es troba justificada ja que el 
Decret es una normativa en procés de tramitació a la qual hi ha obert un període 
d’al·legacions 
 
      Per altra banda diu el Sr Deudero que els símbols s’apliquen als immobles de la 
CAIB, no es contemplen els immobles municipals salvaguardant que es donin serveis 
de la CAIB. No es podrà donar trasllat d’aquest acord a l’escola, ja que dona un servei 
de la CAIB i està dintre l’àmbit d’aplicació de la llei de símbols. Entén el Sr Deudero que 
hi ha un problema de caire legal, ja que lo que no vol l’esmentada normativa es que 
es faci política amb uns símbols que son de tots i amb uns edificis que son de tots. 
 
       - Els qui presenten aquesta moció són membres d'un partit " Independents de 
Puigpunyent i Galilea " que no es consideren mallorquins , sinó catalans . Tan és així 
que el dia de la constitució del Ple seus regidors prometen " per imperatiu legal" lleialtat 
al Rei i complir i fer complir la constitució . 
 
       - A més , com a partit estan associats a la federació " Entesa Nacionalista PSM - 
MES " (avui MES ) , membres de la " Aliança Lliure Europea" , partit que defensa 
l'autodeterminació i la independència dels territoris del País Basc i Catalunya , i la " 
Aliança Europea Jove " la presidència va recaure en el " GATZE ABERZALEAK " (o "Joves 
Patriotes " a basc ) , que defensen la independència de Catalunya i País Basc de la 
resta d'Espanya . 
 
        - L'art. 8 del Estatut d'Autonomia de la comunitat autònoma catalana i l'art . 37.2 
del seu Decret Legislatiu 2/2.003 , de 28 d'abril , prohibeixen l'ús de la bandera de 
Catalunya com a fons de la bandera municipal , amb l'única excepció que per dret 
històric tenen reconegut el dret a portar-la. No és el cas de Puigpunyent . 
 
        - Tot aquest decàleg polític coincideix ara per ara amb un procés de consulta 
secessionista instat per part del govern actual de Catalunya , on a més es projecta 
l'existència d'uns suposats " Països Catalans" , on es " autoanexionan " Balears , València 
i el Rosselló francès . 



 
I és en aquests termes que exhibeixen en els seus solapes , i on poden , una senyera 
que significa ruptura, segregació , immersió . 
 
          El PP de Puigpunyent i Galilea vol recordar al Ple que , enfront de tot això , hi ha 
una senyera que és part d'Espanya . És una senyera que uneix doncs serveix de base 
per formar la nostra bandera de Balears , i la de Mallorca , i la de Menorca , i la 
d'Eivissa , i la de Formentera . També la de molts municipis de les Balears . Però sempre 
amb la seva simbologia pròpia , específica , que ens enllaça amb la nostra tradició 
històrica i alhora ens distingeix . 
 
          És la senyera de la Corona d' Aragó , la que va servir de pavelló a la seva marina 
, la que veiem en l'escut dels Reis Catòlics i en els vaixells de galeres del segle XVI ( 
1530-43 ) , és la senyera de la qual neixen diverses de les propostes del concurs que 
Carles III va convocar per canviar el pavelló -blanc , amb escut real - que confonia a 
la mar amb el francès i d'on va sorgir la bandera bibarrada de la marina mercant 
espanyola ( 1785-1927 ) i la nostra bandera d'Espanya . Es veien millor a la mar que la 
resta . 
 
         Com a tal la senyera està representada en la tercera caserna de l'escut 
d'Espanya , i en el del Senat , i en el del Consell d'Estat , i en el del Poder judicial , entre 
molts altres. Fins i tot està representada en cada un dels tallamars ( bandera de proa ) 
dels vaixells de la nostra Armada espanyola . Aquesta és la senyera que uneix , que 
suma . Malauradament aquesta no és la senyera que avui l'Ajuntament de 
Puigpunyent vol declarar d' interès local . 
 
         A més l'escut municipal és de fons blanc amb una muntanya verda , coronat per 
un arbre . No té les quatre barres ni mai les ha tingut . I no té bandera . 
 
          Per part del Sr Toni Marí del PSOE es manifesta que per la seva part ho te clar i 
que donarà suport a sa moció 
 
           La Sra. Margalida Morell de IPG diu que en quant al tema dels símbols als 
immobles li dona la raó al Sr Deudero, però que la llei contempla que per part dels 
Ajuntaments es poden aprovar els seus símbols, Considera que el Decret minva els 
drets del Municipis, i que al PP li molesta torta acció que vagi en contra de la seva 
política 
 
         El Senyor Batle considera que s’ha de tenir molta d’imaginació per afirmar que el 
Decret dona llibertat d’expressió als ciutadans. Sa FELIB a través del seus serveis jurídics 
han presentat al·legacions així com altres municipis ja que consideren que aquest 
Decret envaeixen l’autonomia municipal 
   
       Passada la proposta a votació, aquesta es aprovada amb els vots favorables dels 
Senyor Batle President Sr. Gabriel Ferrà Martorell , Sra. Margalida Morell Martorell i Sra. 
Maria Lluïsa Pla Isern de IPG i Sr. Victor Douat Rigo i Sr. Toni Marí del PSOE i els vots en 
contra del Sr. Antonio Deudero Mayans , Sra. Maria Teresa Pons Picó i Sr. José Frias 
Cano del PP 
 
7.- Moció del PSOE , pacte local a favor del drets sexuals i reproductius 
 
 

Antoni Marí Enseñat, portaveu del Grup Municipal Socialista a l’Ajuntament de 
Puigpunyent, presenta la següent moció 
 
PACTE LOCAL A FAVOR DELS DRETS SEXUALS I REPRODUCTIUS 
 



EXPOSICIÓ DE MOTIUS 
 

A les Conferències sobre Població i Desenvolupament (El Cairo, 1994) i a la IV 
Conferència Mundial de les Dones (Beijing, 1995) es definiren els drets sexuals i 
reproductius com un conjunt de nous drets. Fan referència al control respecte de la 
pròpia sexualitat, a decidir lliure i responsablement sense veure's subjectes a la coerció, 
la discriminació i la violència; el dret de totes les parelles i individus a decidir de 
manera lliure i responsable el nombre i espaiament dels seus fills i a disposar de la 
informació, l'educació i els mitjans per a això, així com a aconseguir el nivell més elevat 
de salut sexual i reproductiva. 
 

L'Organització Mundial de la Salut insta amb urgència a promoure a tot el món 
l'avortament legal i segur com un dels seus drets reproductius i dret fonamental de les 
dones, independentment d'on visquin. 47000 dones moren cada any com a 
conseqüència d’avortaments insegurs. 
 

El Consell d’Europa a la seva resolució 1607 d’abril de 2008 estableix 
l’avortament com un dret de les dones i  convida als membres de la UE a despenalitzar 
aquesta pràctica, allà on sigui delicte, garantir-ne l’accés d’una manera segura i 
aixecar les restriccions existents.  
 

L’any 2010 Espanya legisla una llei de terminis que respecta el dret a una 
maternitat lliure, respectant la llibertat de les dones a la interrupció voluntària de 
l'embaràs (IVE) en consonància amb les legislacions del nostre entorn europeu. La Llei 
de 2010 és a més una llei que garanteix la necessària informació de les dones i obliga a 
un període de reflexió abans que puguin sotmetre's a una interrupció voluntària de 
l'embaràs: les dones són informades de totes les prestacions, ajudes i drets que li 
corresponen si desitgen continuar amb l'embaràs, així com de les conseqüències 
mèdiques, psicològiques i socials derivades de la prossecució de l'embaràs o de la 
interrupció del mateix, i de la possibilitat de rebre assessorament abans i després de la 
intervenció.  
 

L’evidència comparada ens mostra que els països amb menors índexs 
d'avortaments, Alemanya, Bèlgica i Holanda, són també els que tenen una legislació 
més permissiva. Els seus plans d'estudi inclouen l'assignatura d'educació sexual. Les lleis 
restrictives d’avortament no redueixen el nombre d’interrupcions voluntàries de 
l’embaràs, només incrementen el nombre de dones mortes que avorten en la 
clandestinitat i en condicions insalubres.  
 

Davant l’anunci del Govern d’Espanya de derogar l’actual Llei orgànica 2/2010 
de Salut Sexual i Reproductiva i de la Interrupció voluntària de l’embaràs, apel·lem als 
valors de llibertat i d’igualtat recollits a la Constitució espanyola i a la llibertat de 
decidir de les dones en relació als seus drets sexuals i reproductius. Retallar en aquests 
drets significaria tutelar a les dones només pel senzill fet de ser dones. Sense llibertat per 
decidir no hi ha igualtat. Sense igualtat no hi ha democràcia.  
 

Amb l'Avantprojecte aprovat pel Govern es suprimeix el dret de les dones a 
interrompre el seu embaràs en les primeres catorze setmanes, considerant-se com a 
delicte despenalitzat només en els supòsits de violació i "greu perill per a la vida o la 
salut" de la dona, privant a aquesta del seu dret a decidir sobre la seva maternitat.  
Es suprimeix també, per tant, el supòsit de malformacions o anomalies fetals 
incompatibles amb la vida, que havia justificat la interrupció de l'embaràs des dels 
anys vuitanta del segle passat. 

 
           Aquesta norma no només suposarà una greu reculada de més de trenta anys 
per a la legislació espanyola en aquest àmbit, i l'incompliment de compromisos 



internacionals en matèria de drets sexuals i reproductius i de llibertat de les dones a 
decidir sobre la seva maternitat, sinó que situaria a Espanya com un excepció en tota 
Europa, on en els últims anys cap país havia legislat cap a enrere en aquesta matèria, 
mentre que les dones espanyoles sofriran aquesta reculada després d'haver comptat 
amb una de les legislacions més avançades, més segures, amb majors efectes en la 
prevenció d'embarassos no desitjats i que havia aconseguit reduir el nombre 
d'avortaments en l'últim any. 

 
        Aquesta normativa ha provocat un enorme rebuig social de la ciutadania 
espanyola i europea, de les organitzacions socials, professionals i feministes, i a més ha 
motivat l'aparició de declaracions de membres del seu propi partit, incloses les 
d'algunes dones que ocupen càrrecs públics, discrepant del seu contingut, i la crítica 
de dirigents i mitjans de comunicació a l'estranger, on només ha collit la felicitació de 
formacions polítiques d'extrema dreta d'altres països. 

 
        Per tot l’exposat, El Ple de l’Ajuntament de Puigpunyent  
 
ACORDA: 
 
 
        1. L'Ajuntament de Puigpunyent insta al Govern d'Espanya a retirar 
immediatament i no continuar la tramitació de l'Avantprojecte de Llei Orgànica pel 
qual pretén revisar la legislació vigent a Espanya sobre salut sexual i reproductiva i 
interrupció voluntària de l'embaràs. 
 
         2. Promoure un pacte local a favor dels drets sexuals i reproductius i de la 
interrupció voluntària de l’embaràs que: 
 
 

- Parteixi del reconeixement del respecte als drets sexuals i reproductius de les 
dones com a drets humans.  
 

- Impulsi mesures d’educació sexual i planificació familiar per tal de que totes les 
persones puguin conèixer i gaudir plenament la seva sexualitat, evitant 
embarassos no desitjats, i coneixent les mesures per evitar les malalties de 
transmissió sexual, especialment entre la població adolescent.  

 
- Impulsi les consultes específiques pels joves dins l’àmbit sanitari, per tal que 

aquests puguin consultar lliurament tots els seus dubtes en temes de sexualitat.  
 

- Faciliti l’administració dels mètodes anticonceptius més adients, incloent la 
píndola del dia després si és necessària, garantint la intimitat i la 
confidencialitat, dins el sistema públic de salut. 

 
- Garanteixi la interrupció voluntària de l’embaràs dins del marc de la llei de 

terminis que suposa la llei 2/2010 de Salut Sexual i Reproductiva i de la 
Interrupció voluntària de l’embaràs en el sistema públic de salut, garantint la 
intimitat i la confidencialitat. 

 
 
          Aprovada aquesta moció es comunicarà al Congrés dels Diputats. 
 

Per part del Sr Deudero es diu que el Partit Popular reitera el que fa a aquest 
tema i que ja ha estat dit en plens anteriors cada vegada que hi ha hagut ocasió de 
tractar aquest tema . 
 



Dit això hem d'afegir que : 
 
- Tot el que s'ha diu per part del partit instant en la seva moció és en base a cites de 
premsa i de mitjans de comunicació , no sobre un text concret . 
 
- Anar a un sistema de supòsits és acudir a un sistema com el que té Gran Bretanya , 
Xipre , Polònia o Finlàndia . 
 
- Amb el text actualment vigent a Espanya n'hi ha prou amb un sol informe psicològic 
per avortar . A la resta de països del nostre entorn demanen l'informe de dos metges i 
que siguin de clínica diferent de la que hagi de practicar l' avortament . 
 
- Amb el text actualment vigent una menor d'entre 16 i 17 any pot avortar sense que 
ho sàpiguen els seus pares . 
 
- La reforma de la llei de l'avortament del PSOE no la portava al seu programa 
electoral . No la va votar per tant el seu partit i tampoc la va votar la gent en les 
eleccions . Adjuntem nota de premsa de l'enrenou que aquesta va provocar en el 
propi PSOE . 
 
- La reforma que tramita el PP sí que estava al programa electoral , de manera que va 
obtenir el vistiplau del partit ia més va ser sotmesa al vot dels ciutadans en les eleccions  
 

Cal veure com quedarà el text ja que el tràmit parlamentari Congrés -Senat i el 
debat polític de ben segur que farà que el text tingui un ampli consens social i polític .  

 
Fa entrega d’un retall de premsa del diari  ABC de data 25 de Gener de 2014 

  
Per part de la Sra. Margalida Morell de IPG es manifesta que dona suport a la 

moció i a data d’avui es inconcebible tornar enrere 
 
       Passada la proposta a votació, aquesta es aprovada amb els vots favorables dels 
Senyor Batle President Sr. Gabriel Ferrà Martorell , Sra. Margalida Morell Martorell i Sra. 
Maria Lluïsa Pla Isern de IPG i Sr. Victor Douat Rigo i Sr. Toni Marí del PSOE i els vots en 
contra del Sr. Antonio Deudero Mayans , Sra. Maria Teresa Pons Picó i Sr. José Frias 
Cano del PP 
 
 
8.- Torn d’urgència 
 
 
          Es passa a votació d’urgència de la ratificació  a les al·legacions 
presentades per aquest Ajuntament en data 27 de gener de 2017 , i aprovades per 
Junta de Govern de la mateixa data a l’esborrany de Decret que desenvolupa la Llei 
de símbols 9/2013, de 23 de desembre, per a la seva exposició pública i a efectes de 
presentar al·legacions.  
  
       Passada la proposta a votació, aquesta es aprovada amb els vots favorables dels 
Senyor Batle President Sr. Gabriel Ferrà Martorell , Sra. Margalida Morell Martorell i Sra. 
Maria Lluïsa Pla Isern de IPG i Sr. Victor Douat Rigo i Sr. Toni Marí del PSOE i les 
abstencions  del Sr. Antonio Deudero Mayans i Sr. José Frias Cano del PP 
 
 La Sra. Maria Teresa Pons Picó no vota ja que sent les 22 hores 50 minuts 
abandona el saló d’actes. 
 
 Essent les 22 hores 55 la Sra Maria Teresa Pons es reincorpora a la sessió  
 



 
 
 
AL·LEGACIONS QUE PRESENTA L’AJUNTAMENT DE PUIGPUNYENT A L’ESBORRANY DE 
DECRET SOBRE L’ÚS DELS SÍMBOLS ALS IMMOBLES O MOBLES AFECTES ALS SERVEIS PÚBLICS 
DE LA COMUNITAT AUTÒNOMA DE LES ILLES BALEARS 
 
 
EXPOSICIÓ DE MOTIUS: 
 
El passat dia 18 de gener 2014 fou publicat al BOIB la Resolució del conseller de 
Presidència del dia anterior, sotmetent a exposició pública l’Esborrany de Decret que 
desenvolupa la Llei de símbols 9/2013, de 23 de desembre, per a la seva exposició 
pública i a efectes de presentar al·legacions.  
 
En aquest sentit l’Ajuntament de Puigpunyent presenta en temps i forma les següents 
 
AL·LEGACIONS: 
 
I.- L’elaboració del decret 9/2013 s’ha declarat d’urgència. Aquesta declaració 
suposa una limitació del dret a la participació consagrat a l’article 23 de la 
Constitució. La justificació de la tramitació urgent que consta a l’acord d’exposició 
pública ens sembla totalment insuficient. La justificació és que l’entrada en vigor de la 
llei 9/2013 provoca la necessitat de la tramitació urgent perquè el procediment 
autoritzatori hi estigui regulat. Si aquesta justificació es dona per bona resultarà que tots 
els decrets de desenvolupament de lleis s’haurien de tramitar per urgència ja que tots, 
en teoria i per definició, complementen la norma legal i són, des d’aquest punt de 
vista necessaris. És evident que aquesta motivació no té cap solidesa jurídica ni cap 
sentit. Si es volia tenir el decret abans de l’entrada en vigor de la llei s’hagués pogut 
establir una “vacatio legis” llarga de la llei, o s’hagués pogut establir el procediment 
autoritzatori a la mateixa llei, ara, si s’opta perquè hi hagi un reglament no es pot 
restringir el dret de participació amb una justificació absolutament il·lògica la qual 
cosa es veu reforçada si es té en compte que la naturalesa de la qüestió que ens 
ocupa (símbols) no és de primera necessitat per a la vida de les persones, per tant, no 
hi ha cap conseqüència negativa per l’interès general que la tramitació es faci pels 
tràmits ordinaris. No hi ha cap situació extraordinària i peremptòria que generi una 
necessitat d’immediata regulació d’un tema que tè una alta càrrega sentimental o 
emotiva però que temporalment no variarà la realitat per uns dies més d’informació 
pública. No existeixen especials circumstàncies que justifiquin la urgència. 
 
II.- L’esborrany de Decret al que ara s’al·lega té per objecte desenvolupar la Llei de 
símbols aprovada el 23 de desembre de 2013 i, bàsicament redefineix què són símbols; 
quins són els símbols permesos als efectes de l’article 4.2 de la llei i, el procediment 
d’autorització als efectes de l’article 4.3 de la mateixa Llei de símbols. 
Doncs bé, aquest Decret en el seu conjunt és un despropòsit polític i jurídic. Des del 
punt de vista polític, un atemptat a la llibertat d’expressió; a la llibertat sindical; a la 
llibertat de càtedra, etc, afectant a drets fonamentals i intentant instaurar un ambient 
de por i terror a determinats immobles públics, sobre tot els que han estat més 
reivindicatius i crítics amb la seva gestió. 
 
III.- L’article 3 de l’esborrany de Decret defineix els símbols com “qualsevol 
representació sensorialment perceptible d’una realitat. Pot tractar-se de 
manifestacions de tipus gràfiques, vexil·lològiques i sonores, com també qualsevol altre 
de diferent naturalesa, sigui quin sigui el seu suport”. És a dir, TOT: pancartes, cançons, 
dibuixos, notes informatives, etc. 
 



IV.- Per altra banda, l’article 4 del Decret, desenvolupa l’apartat 2 de l’article 4 de la 
Llei de símbols que recull bona part dels símbols permesos. Doncs bé, la majoria 
d’aquests símbols permesos, resulta que el nou Decret pretén que siguin “ratificats” o 
assumits pel Consell de Govern. Així s’arriba a l’absurd que les declaracions oficials 
nacionals i fins i tot internacionals, han de ser assumides pel Govern. Per posar un 
exemple, el dia de la SIDA, que és una commemoració internacional, necessitaria 
d’una ratificació del Consell de Govern, si un centre escolar, o un centre de salut, 
pretén utilitzar el símbol del llaç vermell. 
 
V.-L’esborrany de Decret estableix que el seu objecte és desenvolupar el que estableix 
l’article 4 de la Llei 9/2013. I disposa que els símbols representatius de declaracions 
oficials d’interès local són aquells que una vegada declarats per l’òrgan competent 
siguin assumits expressament pel Govern de les Illes Balears mitjançant un acord del 
Consell del Govern. 
L’esborrany de Decret està dient el contrari del que diu la Llei 9/2013 ja que està 
disposant que han de ser autoritzats pel Govern, en aquest sentit “ser assumits” no és 
més que un eufemisme darrera el qual s’amaga un control administratiu que la llei no 
contempla, ja que diu expressament que els símbols locals no estan subjectes a cap 
més autorització o control que el de la pròpia Corporació Local que els aprova, únic 
òrgan competent a aquests efectes. 
Som els ajuntaments els que hem de decidir quins són els símbols d’interès local. Que 
qualsevol altra administració ens vulgui tutelar fins a l’extrem de determinar quins han 
de ser, en contra del que diu la Llei, ens retrotreu a temps absolutament superats, és 
inadmissible i contrari a l’autonomia local que consagra la Constitució. 
 
VI- La llei 9/2013, estableix clarament que correspon a les Corporacions Locals acordar 
els seus símbols oficials, i que tal decisió no es troba subjecta a cap tràmit posterior ni 
de validació, ni de ratificació o confirmació. De fet, la Llei 9/2013  especifica que la 
utilització o col·locació d’un símbol oficial no es troba subjecta a control del Govern. 
L’esborrany de Decret així estaria modificant el règim jurídic establert a la Llei 9/2013 i, 
per tant, s’estaria extralimitant de manera contrària a l’ordenament jurídic de les seves 
funcions. 
Per tant, atempta a la jerarquia normativa que aquest esborrany de Decret sigui més 
restrictiu i vagi més enllà del que estableix la pròpia llei. 
 
En conclusió, entenem que aquest Decret és un atac a la llibertat, no només 
col·lectiva, sinó individual, vulnerant drets i llibertats bàsiques, envaint les competències 
municipals en quan a les declaracions d’interès local, pel que 
 
L’AJUNTAMENT DE PUIGPUNYENT SOL·LICITA A LA VICEPRESIDÈNCIA I CONSELLERIA DE 
PRESIDÈNCIA DEL GOVERN DE LES ILLES BALEARS, admeti el present escrit 
D’AL·LEGACIONS contra l’esborrany de Decret que desenvolupa la Llei de símbols, i 
acordi la seva retirada íntegra. 
 
       Passada la proposta a votació, aquesta es aprovada amb els vots favorables dels 
Senyor Batle President Sr. Gabriel Ferrà Martorell , Sra. Margalida Morell Martorell i Sra. 
Maria Lluïsa Pla Isern de IPG i Sr. Victor Douat Rigo i Sr. Toni Marí del PSOE i els vots en 
contra del Sr. Antonio Deudero Mayans , Sra. Maria Teresa Pons Picó i Sr. José Frias 
Cano del PP 
 
          Es passa a votació d’urgència de queixa formal al departament de 
Presidència del CIM  sobre que al catàleg corresponent als aspectes relacionats amb 
el Paisatge Cultural de Sa Serra de Tramuntana per part del Departament de 
Presidència del Consell de Mallorca, no apareix el Municipi de Puigpunyent 
 
 Aquesta urgència es aprovada per unanimitat 
 



 
 
 PROPOSTA QUE FORMULA EL BATLE DE QUEIXA FORMAL AL DEPARTAMENT DE 
PRESIDÈNCIA DEL CONSELL DE MALLORCA 
 
El passat mes de desembre de 2013 es va presentar  públicament a Batles, 
representants dels sectors econòmics i mitjans de comunicació el catàleg 
corresponent als aspectes relacionats amb el Paisatge Cultural de Sa Serra de 
Tramuntana per part del Departament de Presidència del Consell de Mallorca. 
 
A la carta de remissió de l’esmenta’t  catàleg per part del Hble. Sr. Jaume Juan 
García, a jo mateix, textualment diu: 
 
 “  El Consorci Serra de Tramuntana, emmarcat dins el Departament de Presidència del 
Consell de Mallorca, treballa àmpliament per donar a conèixer els valors paisatgístics, 
culturals i històrics que durant generacions impregnen aquest tresor mallorquí. 
En aquest sentit i tenint en compte la importància del turisme a la nostra illa, el 
Consorci ha duit a terme la primera publicació de promoció turística de la Serra com a 
conjunt, donat els llaços d’unió que tots compartiu com a membres del territori 
declarat Patrimoni Mundial per la UNESCO. Precisament aquests valors de la 
declaració són els que reflexa i que han de ser un impuls a la promoció turística, 
cultural i econòmica de la Serra. “ 
 
Una vegada rebut el catàleg llegit i observat en deteniment es pot apreciar un mapa 
de Mallorca on hi apareixen els noms dels denou municipis que formen part de Sa 
Serra de Tramuntana i també de Palma. 
El catàleg conté un gran nombre de fotografies de gran qualitat que mostren l’encant 
i el gran tresor que és la Serra. La gran majoria de fotografies van acompanyades d’un 
peu de pàgina on s’anomena l’endret i el municipi al que pertany. 
Més d’un dels municipis compta  amb més d’una fotografia del seu territori i fins i tot a 
cinc d’aquests hi surten tres o més de tres. 
 
Només són cinc els municipis on no hi surt cap fotografia del seu territori. Aquests són 
Palma, Santa Maria, Lloseta, Mancor de la Vall i Puigpunyent. D’aquests només 
Puigpunyent és el municipi on la totalitat del seu territori pertany al nucli de la Serra.  
 
Tenint en compte, així com es reconeix a la mateixa carta del Consell de Mallorca,  de 
la importància d’aquesta primera publicació de promoció turística, entenem que el 
municipi de Puigpunyent es veu perjudicat i menyspreat de forma clara. 
 
Per aquest motiu el Ple de l’Ajuntamenmt de Puigpunyent,  
 
ACORDA: 
 
1.- Expressar la nostra queixa formal davant el Departament de Presidència del Consell 
de Mallorca per l’absència de fotografies del municipi de Puigpunyent al catàleg 
editat pel Consorci Serra de Tramuntana Patrimoni Mundial 
 
2.- Exigir que en futures publicacions es tengui més cura a l’hora de l’edició i que al 
municipi de Puigpunyent  s’el tracti de la mateixa manera que la resta de municipis 
que formen la Serra. No volem ser més que els altres, però tampoc manco. 
 
3.- Remetre el present acord a la Hble. Presidenta del Consell de Mallorca, al Hble. 
Conseller Executiu del Departament de Presidència i al President del Consorci Serra de 
Tramuntana Patrimoni Mundial 
 



4.- Donar lectura d’aquests acords a l’Assemblea  de Batles i Batlesses que tendrà lloc 
el proper dia 29 de gener de 2014 
 Per part del Sr Deudero es manifesta que personalment, com a membre 
integrant del Consorci, farà arribar la queixa, manifestant que aquesta publicació no 
ha passat per la Junta Rectora del mateix 
 
 
       Passada la proposta a votació, aquesta es aprovada per unanimitat 
 
 
9.- Precs i Preguntes.-  
 
 Per part del Sr Deudero es demana sobre l’ubicació de la tafona Son Balaguer 
que es va regalar al seu dia a l’Ajuntament, contestant-li el Senyor Batle que en data 
d’avui està dipositada al solar municipal de devora el cementiri però que en  breus 
dates serà instal·lada a l’entrada del poble 

 
I no havent més assumptes a tractar, el Sr. Batle aixeca la sessió quan són les 23 

hores trenta minuts, i s’estén la present acta, que autoritza i signa amb mi la Secretaria 
Interventora de la Corporació Municipal, la qual cosa certifico. 
 
 
 
                                                             


